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Nyomtatott és online sajtó 
   

  

Tuzson Bence szerint az EU jogalkotási rendje túlburjánzott jogrendszer és 

átláthatatlanságot eredményez 
2024. szeptember 17. – MTI, hirado.hu, Ma7.sk 

Az EU jogalkotási rendje egy túlburjánzott jogrendszert, s végső soron átláthatatlanságot 

eredményez - jelentette ki Tuzson Bence igazságügyi miniszter Pozsonyban, ahol részt vett a 

Comenius Egyetemen rendezett Pozsonyi Jogi Fórumon kedden. Hozzáfűzte: Magyarországon 

már megkezdték a jogrendszer átláthatóbbá tételét, elkezdték egy ezt célzó jogtár fejlesztését. 

Emellett hangsúlyozta, nem szabad hagyni, hogy a V4 politikai alapon széteső szövetség legyen, 

s az egyes kérdésekben megnyilvánuló nézetkülönbségek ellenére sem szabad feladni a közös 

érdekeket, és hagyni, hogy mások éket verjenek ezen országok közé.  

 

A kortárs erdélyi magyar irodalmat támogató programot indít az RMDSZ 
2024. szeptember 17.  –MTI, maszol.ro, Transtelex 

A kortárs erdélyi magyar irodalmat támogató programot indít a Romániai Magyar Demokrata 

Szövetség (RMDSZ) a magyar kormány anyagi segítségével, amely a szerzők műveinek idegen 

nyelven való megjelentetését is elősegíti – írta az MTI-hez küldött keddi közleményében a 

szövetség sajtóirodája Karácsonyi Zsolt, az RMDSZ kultúráért felelős ügyvezető alelnöke 

bejelentése alapján. A közlemény szerint a szeptemberben induló és 2025 februárjában záruló 

átfogó program egyik fontos eleme a kortárs magyar, életvitelszerűen Erdélyben élő írók és 

műveik népszerűsítése a médiában. Szeptemberben indul a Vidékek, irodalmak 

programsorozat is, amelynek célja, hogy a kortárs erdélyi magyar szerzők szórványbeli 

településekre és vidékre is eljussanak, felolvasóesteket tartsanak. A rendezvénysorozat 

keretében mintegy száz irodalmi eseményt tartanak szeptembertől februárig. Az átfogó projekt 

része a kortárs erdélyi szerzők idegen nyelven történő megjelentetését támogató program is – 

írták. A magyar kormány nemzetpolitikai államtitkárságának támogatásával megvalósuló 

program kezdeményezője az RMDSZ, lebonyolítója az Iskola Alapítvány – áll a közleményben. 

     
Jobbról kacsingatnak az RMDSZ-nek: a szövetség a program függvényében dönt  
2024. szeptember 17. – maszol.ro 

Jobboldali, azaz a szociáldemokratákat mellőző koalíció megalakítását emlegetik célként a 

Nemzeti Liberális Párt (PNL) vezetői. Egyes politikusok ide sorolnák be az RMDSZ-t is. Csoma 

Botond szóvivő szerint az RMDSZ annak függvényében dönt a koalíciós szerepvállalásról, hogy 

kivel sikerül vállalható kormányprogramot tető alá hozniuk. Hozzátette: „egy alapvetés van, a 

sovén AUR-ral semmilyen közösséget nem vállalunk”.  Egy friss felmérés szerint egyébként az 

RMDSZ-szel együtt sincs esély „jobboldali” koalíció létrehozására, a PNL és az USR ugyanis a 
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magyar szövetséggel együtt is távol áll a parlamenti többségtől. A CURS adatai szerint PSD a 

szavazatok 33 százalékát megszerezve végezne az első helyen. A PNL 23 százalékkal a második. 

A harmadik helyen áll az AUR 14 százalékos támogatottsággal, az USR pedig csak a negyedik 

11 százalékkal. Diana Șoșoacă pártja, az SOS Románia és az RMDSZ is 5 százalékon áll.  

 

Tízezer aláírás összegyűjtése a cél Gyergyószéken  
2024. szeptember 17. – szekelyhon.ro 

Elkezdte az RMDSZ Gyergyószéken is az államelnöki és parlamenti választáson való 

induláshoz szükséges aláírások gyűjtését. Gyergyószentmiklóson háromezer, a térségben 

tízezer aláírást tűztek ki célul. Jövő hét végéig számos aláírásgyűjtő standhoz várják a 

polgárokat az RMDSZ önkéntesei Gyergyószentmiklóson és a környékbeli településeken is, 

addig szeretnék elérni azt a számot, amivel Gyergyószék hozzájárul ahhoz, hogy az RMDSZ 

államelnök-jelöltje, Kelemen Hunor, valamint a szenátor- és képviselőjelöltek a szükséges 

formaságoknak megfelelve elindulhassanak a közelgő választásokon. A téma kapcsán tartott 

keddi sajtótájékoztatón Barti Tihamér, a területi szervezet elnöke rámutatott, hogy ugyan 

jelenleg nincs reális esély arra, hogy egy magyar jelölt Romániában államelnöki választást 

nyerjen, de fontos az, hogy a választási vitaműsorokban és a kampány során esedékes más 

megjelenéseken legyen valaki, aki a magyarság érdekeit kihangsúlyozza, képviseli. Szintén 

fontos szerinte, hogy a december 1-jén sorra kerülő parlamenti választáson is megmutassa az 

erejét az erdélyi magyarság. 

 

A varsolci falunap erősíti a közösségi összetartozást 
2024. szeptember 17. – maszol.ro 

Huszonharmadik alkalommal rendezték meg a hétvégén a varsolci falunapokat, amely a helyi 

közösség egyik legfontosabb eseménye. Ilyenkor a településen élők és az elszármazottak együtt 

ünnepelnek, előkerülnek régi fotók, történetek, melyek révén felfrissítik a közös emlékeket. A 

kétnapos eseménysorozat a szombati kedvezőtlen időjárás miatt ezúttal nem a borospincéknél 

és a vízgyűjtő tónál vette kezdetét, hanem a helyi kultúrotthonban, ahol mindenki számára 

garantált volt a jó hangulat. A vasárnap délelőtti istentiszteletre kitisztult az ég, elvonultak a 

felhők, a templomba beszűrődött a napfény. Fazakas Sándor helyi lelkész igehirdetésében 

megfogalmazta: életünk irányított, meghatározott, elrendelt, és a kimondott szónak súlya és 

értéke van, de a legfontosabb, hogy nem egymásról kell beszélni, hanem egymással kell 

beszélgeti, mint két jó barát. Több békesség lenne a társadalomban, a családban, a 

közösségben, ha a dolgokat megbeszélnénk - mondta. Azt kívánta, hogy a helybélieknek legyen 

sok beszélgetős pillanatuk, amikor nem csak elbeszélgetnek egymás feje fölött, hanem 

megbeszélik az őket érintő dolgokat. 

 

Elkezdődött a tanév a nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetemen 
2024. szeptember 17. – erdon.ro 

A szokásoknak megfelelően ünnepélyes keretek között nyitották meg kedd délelőtt a 2024–

2025-ös tanévet a nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetemen. Dr. Pálfi József rektor 
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tanévnyitó beszédében megemlékezett a nemrég elhunyt dr. Kovács Béla egyetemi tanárról, a 

Partiumi Keresztény Egyetem alapító rektoráról. Huszonöt évvel ezelőtt a Sulyok István 

Főiskola jogutódjaként jött létre a Partiumi Keresztény Egyetem: 1999. szeptember 20-án a 

Bihar Megyei Törvényszék jogerős végzésben jogi személlyé nyilvánította a Pro Universitate 

Partium Alapítványt, október elején pedig az alapító közgyűlés kimondta az egyetem 

megalakulását – idézte fel a történelmi eseményeket a felsőoktatási intézmény vezetője. „A 

PKE megmaradását, küldetésének beteljesülését az elmúlt évtizedek során elsősorban az tette 

lehetővé, hogy mindig szorosan együttműködött a magyar történelmi egyházak által 

létrehozott Sapientia Alapítvánnyal, valamint a Sapientia Erdélyi Magyar 

Tudományegyetemmel, a közös erdélyi, partiumi magyar magánegyetemi rendszer keretében, 

amely az 1998-ban hivatalba lépett Orbán Viktor vezette magyar nemzeti kormány támogató 

politikai döntése nyomán jött létre” – tette hozzá a PKE rektora. 

 

Megkezdődtek a Szilágysági Magyar Napok 
2024. szeptember 17. – maszol.ro 

Immár hagyománnyá vált, hogy szeptember utolsó előtti hetén együtt ünnepel Szilágyság 

magyar közössége. Ezúttal szeptember 16-22 között rendezik meg a Szilágysági Magyar 

Napokat, mely hétfőn humoresttel rajtolt. Az egyhetes eseménysorozat a magyar közösség 

ünneplésére és kultúrájának népszerűsítésére szolgál. Az elmúlt évekhez hasonlóan kulturális 

programokkal, kézműves vásárokkal, gasztronómiai különlegességekkel és szórakoztató 

rendezvényekkel várják az érdeklődőket. Seres Dénes parlamenti képviselő a Szilágysági 

Magyar Napok kapcsán elmondta: ismét ünnepnapot ül a szilágysági magyar közösség. Az 

egyhetes rendezvénysorozatunk célja a találkozás, az együttlét, az együtt ünneplés és 

hovatartozásunk kinyilvánítása. „A rendezvénysorozat különösen fontos szerepet játszik a helyi 

magyar közösség identitásának megőrzésében, lehetőséget adva arra, hogy a résztvevők 

megosszák egymással élményeiket, tapasztalataikat. Alkalmat ad arra is, hogy a fiatalabb 

generációk megismerkedjenek a hagyományokkal és a közösség történetével. 

 

A migráció kezeléséről és a határbiztonságról tárgyalt a magyar és a román 

belügyminiszter  
2024. szeptember 17. – szekelyhon.ro 

Románia teljes körű schengeni csatlakozásáról, a migráció kezeléséről és a határbiztonságról 

tárgyalt Cătălin Predoiu belügyminiszter magyar hivatali kollégájával, Pintér Sándorral – írja 

a szaktárca közlése nyomán az Agerpres. Cătălin Predoiu videokonferencia keretében tárgyalt 

Pintér Sándorral. A román belügyminiszter köszönetet mondott a magyar fél szilárd és 

következetes kiállásáért Románia schengeni csatlakozása mellett. Hangsúlyozta, hogy 

Románia rendkívül fontos pillanathoz érkezett a schengeni csatlakozás második szakaszában 

– a belső szárazföldi határellenőrzés eltörlésében. Kifejtette: Románia bebizonyította, hogy 

magas szinten teremti meg Európa határbiztonságát, alkalmazza az összes schengeni szabályt 

és jogszabályt, használja az összes európai rendszert, schengeni vízumokat ad ki, és a repülőtéri 
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és kikötői határellenőrzés 2024. március 31-i megszüntetése óta nem tapasztalt semmilyen 

fennakadást.  

 

Becse Norbert: Aktívabb helyi szervezetek, szakmai csapat és országos politizálás 
2024. szeptember 17. – Ma7.sk 

“Mindenképp szeretném a helyi szervezeteket megerősíteni, mert napjainkban mélyaltatásban 

vannak. A jelöltállításnál is tapasztaltam, hogy jó pár helyi szervezet a füle botját sem 

mozdította, mert számára ez így kényelmes. Ismét aktívvá kell őket tennünk, s ha ez megvan, 

akkor a járásokat is fel kell rázni, mert vannak olyan járási elnökségi tagok, akik egyáltalán 

nem járnak ülésekre” – mondta Becse Norbert a pártelnöki terveiről. A régiók általi 

támogatottságáról elmondta: “Nyitra megyében dolgozom és élek, de Nagyszombat és Pozsony 

megyében is kaptam jelöléseket, ahogy Kassa megyében is jelezték a támogatásukat.” 

 

A Magyar Szövetség komáromi járási elnöksége Becse Norbertet támogatja 
2024. szeptember 17. – Ma7.sk, Körkép.sk 

Hétfőn tartotta a megyercsi Boschán kastélyban a Magyar Szövetség helyi elnökökkel kibővített 

komáromi járási elnökség ülését, melynek fő témája a párt szeptember 28-i országos 

kongresszus volt. A járási elnökség döntött arról, hogy a helyi szervezetek jelölései alapján 

Becse Norbertet támogatja országos elnöknek a szeptember 28-i országos kongresszuson. “A 

jelenlévők hangsúlyozták a közelgő szeptember 28-i Országos Kongresszus fontosságát, és arra 

bátorították a járás 18 küldöttjét, hogy minden tőlük telhetőt tegyenek meg annak érdekében, 

hogy a kongresszus döntései a magyar közösség érdekeit szolgálják” – írták a közleményben.  

 

Slachta Margitra emlékezünk születésének 140. évfordulóján 
2024. szeptember 18. . Felvidek.ma 

Az idei év kétszeres emlékezést nyújt az első magyar országgyűlési képviselőnő, a keresztény 

feminista politikus, Slachta Margit emlékezetére, születésének 140. és halálának 50. 

évfordulóján. Zadjeli Slachta Margit Borbála (németes névváltozata Schlachta), Kassán 

született 1884. szeptember 18-án egy lengyel származású, felvidéki, római katolikus családba, 

és amerikai emigrációban halt meg 1974. január 6-án. Szülei földbirtokos családból 

származtak, apai ágon ősei lengyel nemesek voltak. Hatan voltak testvérek, ő másodikként 

született. Jómódban nevelkedett, édesapja a Kassai Takarékpénztár helyettes igazgatójaként 

dolgozott. A tanítóképző elvégzése után német-francia szakos tanári képesítést szerzett, s előbb 

Győrben, majd Budapesten tanított. 1908-ban felhagyott a tanítással, hogy életét teljes 

mértékben a szociális munkának szentelje. 
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Körvonalazódik a középiskolai optimalizáció, Ipolyság közvetlenül érintett 
2024. szeptember 17. – Új Szó 

A megyék 67 optimalizációs projektet nyújtottak be az oktatásügyi minisztériumhoz - tudatta 

a tárca. Ezenkívül 8 intézkedés már megvalósult, és további 14 optimalizációs lehetőség pedig 

kidolgozás alatt áll. Nyitra megye többek között összevonná Ipolyságon a szlovák és a magyar 

tanítási nyelvű gimnáziumot, valamint a műszaki szakközépiskolát. A nagyjából hétezer lakosú 

városban több középiskola is működik: egy alapvetően szlovák tannyelvű gimnázium, egy 

magyar tannyelvű gimnázium (Szondy György Gimnázium), egy szintén magyar tannyelvű, de 

egyházi fenntartású gimnázium, egy részben magyar tannyelvű szakközép (Műszaki és 

Szolgátatóipari Szakközépiskola) és egy bentlakásos szakiskola. Ebből hármat szeretne 

összevonni Nyitra megye: a Szondyt, a szlovák gimnáziumot és a műszaki szakközépiskolát. A 

Szondy pedagógusai viszont ennek korántsem örülnek. Hangsúlyozzák, hogy az egyes iskolák 

profilja lényegesen különbözik egymástól. Ők azt támogatják inkább, hogy az alapiskolákat 

vonják össze a gimnáziumokkal. 

 

Cirill atya újabb levele az érsekújvári magyar hívekhez 
2024. szeptember 17. – Ma7.sk 

A ferences rend legnagyobb ünnepén, Szent Ferenc stigmatizációjának 800. évfordulóján nem 

lesz magyar nyelvű szentmise Érsekújvárban. Kovalcsik Cirill atya levéllel fordult a magyar 

hívekhez. “Ez a lépés a ferences küldetés rút megtagadása, a katolikus papi szentség elárulása, 

mikor egy templom hívőközösségétől megtagadják a búcsúi szentmisét. Az utolsó, velem töltött 

karácsonykor és Mikuláskor készültek a mellékelt fotók. Ez volt a baj. Túl sokan voltunk” – írta 

levelében. Cirill atya nagyon hiányzik Érsekújvárból: egy magyar nyelven miséző, magyar 

közösséget építő ferences pap! A szlovák ferencesek védjegye, hogy a városban az erőszakos 

eltávolítása óta nincs szándék magyar ferences pappal pótolni őt. 

                       
Juhász: A hagyományos és az innovatív összekapcsolásában rejlik a 

mezőgazdaság jövője 
2024. szeptember 17. – PannonRTV, Vajma.info 

A Magyar Agrár- és Élettudományi Egyetem Zentai Konzultációs Központja tanévnyitó 

ünnepségét és a diplomák átadását tartották ma Zentán. Az eseményet részt vett Juhász Bálint, 

a tartományi képviselőház elnöke is. A tanárokat, hallgatókat és vendégeket üdvözölve Juhász 

hangsúlyozta a mezőgazdasági és élettudományok gazdasági, társadalmi és környezeti 

fenntarthatóságának jelentőségét, mivel ezek a területek biztosítják a stabil jövő alapjait. „Ma, 

amikor diplomákat adunk át, nem csak az egyéni sikereket ünnepeljük, hanem a közösség, az 

intézmények, a tanárok, a diákok és a szülők közös erőfeszítéseit is a tudás megszerzésében. Az 

oktatás támogatása rendkívül fontos a vajdasági magyar közösség számára, különösen a 

mezőgazdasági és élettudományi területeken. A modern technológiák és kutatási eredmények 

alkalmazása a mezőgazdaságban és a környezetvédelemben kulcsfontosságú a fenntartható 
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https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29928/Juhasz-A-hagyomanyos-es-az-innovativ-osszekapcsolasaban-rejlik-a-mezogazdasag-jovoje.html


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. szeptember 18. 

 

 

fejlődéshez, és ti, új diplomások vagytok azok, akik ezeket a változásokat valóra válthatjátok. 

Külön szeretnék gratulálni a kertészmérnöki, mezőgazdasági mérnöki és vidékfejlesztési 

agrármérnöki diplomával rendelkező hallgatóknak” – mondta Juhász elnök, és hangsúlyozta a 

diplomások felelősségét abban, hogy megszerzett tudásukat a közösség és hazájuk javára 

fordítsák, áll az elnöki kabinet közleményében. 

  

Szabadka központjában nyitott irodát az Alpha Travel 
2024. szeptember 17. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Magyar asszisztenciát és segítséget nyújtanak az utazásszervezésben csoportok számára, 

leginkább a gasztroturizmusban és a szerbiai történelmi túrák terén. Utazási irodák egész 

hálózatát tervezi a cég megnyitni a jövőben, elsődleges tevékenységük pedig a külföldi 

vendégek idecsábítása - fogalmazott Dankó Dénes társtulajdonos. Elsősorban a magyarországi 

turistákra összpontosítanak, de célba vennék a jól fizető nyugati és a keleti utazáskedvelőket 

is: „Valaki idejön Szabadkára és két órája van, amit nem tud mit kezdeni magával, akkor bejön 

hozzánk, mi adunk egy idegenvezetőt, és egy bizonyos díjért megmutatjuk, egy másfél-két órás 

sétában bevezetjük a Városházára, a Zsinagógába. És ezt, örömmel jelentem, meg tudjuk 

csinálni Magyarkanizsán, Zentán, Zomborban, Topolyán, Újvidéken, és Belgrádban is magyar 

nyelvű idegenvezetőkkel, mert most már képeztünk ki elég sok ilyet, köszönhetően a 

Prosperitatinak és az MNT-nek.” 

 

A 2024/2025-ös évadban már a Szabadkai Népszínház új épületében is 

nézhetünk előadást 
2024. szeptember 18. – PannonRTV 

A 2024/2025-ös évadban már a Szabadkai Népszínház új épületében is nézhetünk előadást, 

többek között Eszenyi Enikő rendezésében – mondta el a Szabadkai Magyar Rádió 

Napindítójában Góli Csilla. Szabadka alpolgármestere kiemelte, az épület, a koncerttermét 

kivéve megkapta a használatbavételi engedélyt. A koncerttermet adminisztratív szempontból 

leválasztották az épületről, mivel az még nem készült el, viszont az épület többi része már 

használható lesz ebben az évadban, azonban a belakáshoz is idő kell – tette hozzá a politikus. 

Az épület használható része többek között egy 310 férőhelyes színháztermet, kamaratermet, 

balettermet és több próbatermet tartalmaz. 

 

Apatinnál rendkívüli, Újvidéknél rendes az árvízvédelmi készültség: Nem kell a 

dunai árvíztől tartani 
2024. szeptember 17. – Vajma.info 

Nem kell attól tartani, hogy árvíz lesz Vajdaságban és Újvidéken, hangzott el ma a Vajdaság 

Vizei közvállalat árvízvédelmi központi raktárjában, ahova ellátogattak a városi és tartományi 

illetékesek. Amint azt Srđan Kružević, a Vajdaság Vizei közvállalat igazgatója elmondta: napi 

szinten követik a helyzet alakulását a Köztársasági Hidrometeorológiai Intézettel egyeztetve, a 

helyi adatok pedig megegyeznek azokkal, melyeket a Duna felső szakaszát érintő országokból 
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https://pannonrtv.com/rovatok/gazdasag/szabadka-kozpontjaban-nyitott-irodat-az-alpha-travel
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/20242025-os-evadban-mar-szabadkai-nepszinhaz-uj-epuleteben-nezhetunk-eloadast
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/20242025-os-evadban-mar-szabadkai-nepszinhaz-uj-epuleteben-nezhetunk-eloadast
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29927/Apatinnal-rendkivuli-Ujvideknel-rendes-az-arvizvedelmi-keszultseg-Nem-kell-a-dunai-arviztol-tartani.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29927/Apatinnal-rendkivuli-Ujvideknel-rendes-az-arvizvedelmi-keszultseg-Nem-kell-a-dunai-arviztol-tartani.html
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kapnak. „Attól függetlenül, hogy milyen képek érkeznek az európai országokból, mi jelenleg 

biztonságban vagyunk. Legutóbb 2013-ban volt magas a vízállás, amely akkor is 

Magyarországról érkezett hozzánk, most pedig fél méterrel alacsonyabb a vízállás, mint akkor. 

2013-ban Újvidéknél 700 centiméter körül mozgott a vízszint. 

 

Bepillantás a szülés rejtelmeibe – Születés hete rendezvényt tartottak Zentán 
2024. szeptember 17. – Magyarszo.rs 

A szülés és a születés került középpontba a Zentai Baba-mama Klub vasárnapi rendezvényén, 

amely a Születés hete címet viselte. Bár az ingyenes, elsősorban várandós nőket célzó esemény 

több programpontja betegség miatt elmaradt, a megtartott beszélgetések gondolatébresztőnek 

és informatívnak bizonyultak. Kezdésként Arcok a szülés körül címmel zentai szülés körüli 

segítők mutatkoztak be, és ismertették meg a résztvevőkkel a vajúdás, a szülés és a 

gyermekágyas időszak alatti történéseket. A beszélgetésen bemutatkozott Cvetković Andrea 

szülésznő, Zolárek Zsuzsanna csecsemősnővér, Vass Enikő szülésznő, Tomić Edina szoptatási 

szaktanácsadó, Fajka Karolina műtősnővér, valamint Lengyel Krisztina védőnő. Szó esett arról, 

hogy mi várja az anyákat a szülőszobán, hogyan zajlik a császármetszés, valamint hogy mi 

történik közvetlenül szülés után a kisbabával. A szoptatásra való felkészülés jelentőségéről, a 

dúla szerepéről, az apás szülés lehetőségeiről és a védőnő által nyújtott segítségről is 

beszélgettek, aki a családokat támogatja a hazatérés után. 

 

Pap Éva írónő Zomborban 
2024. szeptember 17. – Magyarszo.rs 

Szeptember 25-én 18 órai kezdettel a zombori Visinka Szalon vendége lesz Pap Éva 

magyarországi írónő. A 20. születésnapját ünneplő Kuckó Gyermeksarok szervezésében 

megtartott eseményen az És újra felkel a nap, a Mielőtt lemegy a nap, a Mielőtt újrakezdeném, 

és a Megbocsátás című sikerkönyvek szerzőjével Móger Tímea költő, újságíró beszélget.  Az 

esemény helyszíne a Visinka Galéria (Radomir Putnik körút 23/2., bejárat a Batinska utcából).  

A könyvbemutató után a doroszlói Florenn borászat jóvoltából borkóstolás mellett folytatódhat 

tovább a társalgás. A rendezvényre ingyenes a belépés, a szervezők mindenkit szeretettel 

hívnak és várnak. 

 

Munkácsy Mihályra emlékeztek 
2024. szeptember 17. – KISZo.net 

A Munkácsy Mihály Magyar Ház a világhírű magyar festőművész, Munkács város szülöttjének 

nevét viseli. Személye és munkássága tiszteletére a dísztermet a művész alkotásainak 

reprodukciói díszítik, a lépcsőház falain látható fotósorozat pedig életének egy-egy fontos 

állomását, eseményét mutatja be. Hétfőn a Munkácsy Mihály 180 emlékév alkalmából a 

kulturális központ rendezvénytermében emlékműsort tartottak, a kiállítóteremben pedig híres 

festőnk munkáit állították ki. „Nem egyszerű manapság bármilyen programot is megszervezni, 
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https://www.magyarszo.rs/vajdasag/zenta/a.314832/Bepillantas-a-szules-rejtelmeibe
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/zombor/a.314822/Pap-Eva-irono-Zomborban
https://kiszo.net/2024/09/17/munkacsy-mihalyra-emlekeztek-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
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mi mégis fontosnak tartottuk, hogy megemlékezzünk Munkácsy Mihályról. Hiszen a Latorca-

parti városban született, és büszke volt arra, hogy ő munkácsi” – kezdte köszöntőjét Tarpai 

József, a Munkácsy Mihály Magyar Ház igazgatója. Az ungvári főkonzulátus nevében Cseh 

Áron vezető konzul szólt a jelenlévőkhöz. A diplomata kihangsúlyozta, Magyarország Ungvári 

Főkonzulátusa a kezdetektől azon dolgozik, hogy ez a munkácsi intézmény a kárpátaljai 

kulturális és szellemi élet egyik fellegvára legyen, amelynek színes és színvonalas 

programjaival, kiállításaival, könyvbemutatóival és más rendezvényeivel a 2021. évi 

megnyitása óta kiválóan eleget is tesz. 

 

Magyar világok Kárpátalján 
2024. szeptember 17. – HírTV 

Megjelent az MCC Magyar Összetartozás Intézete Látkép című sorozatának 7. része. Balázs D. 

Attila írása most Kárpátalja magyar városairól és szorongatóan időszerű kérdéseiről szól. A 

huszadik század elején nyomtatott „kárpátaljai” képeslapok – idézőjelesen, hiszen a Trianon 

előtti időkben ilyen magyar közigazgatási egység nem létezett – ma is ontják magukból az 

információkat a magyar múltról, amelyből a jövőben is lehet építkezni. Ugyanakkor e fontos, 

régi kommunikációs eszközök (ős)története sem különbözik a többi magyarországi lapokétól, 

hiszen a 19. század végén már ezen a tájon is számos városról, faluról, természeti látnivalóról 

adtak ki dokumentumértékű képes levelezőlapokat. 

 

Fájdalmas Szűzanya búcsúja Huszton 
2024. szeptember 17. – Kárpátalja.ma 

Az egyházi év egyik legmeghatóbb ünnepei közé tartozik a Fájdalmas Szűzanya ünnepe, 

melyről szeptember 15-én emlékezik meg a római katolikus egyház. Ezen a napon van a huszti 

temetőkápolna búcsúja. Már az elhelyezkedése is a Szűzanya szenvedéseire hangol rá, hiszen a 

várdombon található, és az oda vezető út a Golgota felé vezető útra emlékeztet. A hívek 

Szulincsák Sándor huszti plébános vezetésével a keresztút állomásain elmélkedve közelítették 

meg a kápolnát. Jézus keresztútja Szűz Mária számára is a fájdalmak útja volt, ezért menet 

közben az elmélkedésekben Jézus Szent Anyjának átéléseire is emlékeztek a résztvevők. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. szeptember 17. – Kossuth Rádió 

 

A beregszászi Pro Cultura Subcarpathica civil szervezet 2014 óta adózik hagyományőrző 

rendezvénnyel Dobó István emléke előtt. A szervezők nem véletlenül választják már több éve a 

megemlékezés helyszínéül Szerednyét, hiszen ez a település több szállal fűződik a magyar 

kultúrához és történelemhez. 1805 decemberében, egy éjjelen át az itt található Buttler-házban 

őrizték a Szent Koronát. Életének egy részét itt töltötte Csontváry Kosztka Tivadar 

festőművész. Valamint itt született a híres törökverő, Dobó István. 

 

Évek óta megoldatlan problémának számít, hogy a fiatalok elzárkóznak a közéleti 

szerepvállalástól, szinte elhatárolódnak a politikától. Vajon miként lehet a fiatalokat a 

közélethez csábítani? Vajon mit lehet tenni azért, hogy ráébresszék a fiatalokat, hatással 

lehetnek életük alakulására. Sőt! Alakíthatják azt. A Fiatalok és a közéleti szerepvállalás címmel 

tartott tusványosi kerekasztal-beszélgetés után Tőtős Áront kérdezte munkatársunk. 

 

Településük felvirágoztatásáért fogtak össze a helyi vállalkozók és a lakosok a partiumi 

Hegyközszentmiklóson. Sokáig úgy tűnt, hogy a csaknem 1000 lelket számláló érmelléki 

falucska lassú pusztulásra van ítélve. Munkalehetőség nem sok volt a környéken és nem tudtak 

fejlesztésekre sem pályázni. Az elmúlt néhány évben azonban mégis érzékelhető valamilyen 

gazdasági fejlődés a faluban. Egyre több helybeli próbálkozik saját vállalkozás indításával, a 

helyi adottságok kihasználásával. A további részletekről Árus Csongor László, református 

lelkészt halljuk. 

 

Csinos kis kereskedőváros! Gyakran így hivatkoznak Gyergyószentmiklósra. Az örmények nem 

csak a kereskedelmet lendítik fel Székelyföld keleti részén a 18. században, de a városiasodás 

elindulásában is fontos szerepük van. Gasztronómiai remekeiket, a marlenkát és az 

ángádzsámbó levest ma is készítik. Sok gyergyószentmiklósi családban vannak örmény 

felmenők, akárcsak Ambrus Dorottya családjában. A magyartanárnő a Gyergyói Örmény 

Katolikus Egyesület önkéntese, aki városi sétákon mutatja be a ma már maroknyi örmény 

közösséget és történetét. Az egyik sétán részt vett munkatársunk is. 

 

A pénzügyi háttér bizonytalansága miatt csak később kezdődhetett az idei Temesvári Magyar 

Napok koncertjeinek a megszervezése, de a kisebb költségvetésű rendezvények előkészítése 

már célegyenesben van. A szeptember utolsó hétvégéjén, a 26-a és 29-e között zajló 

rendezvénysorozat részleteiről Lehőcz László a Várbástya Egyesület alelnökét, Kása Zsoltot 

kérdezte. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/

